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  هدفت هذه الدراسة إلى ما يأتي:
1. التعرف على الفروق الإحصائية في قيم بعض المتغيرات القلبية وديناميكية الدم ما بين فترة الراحة و فترة بعد الجهد الهوائي لدى الذكور والإناث بعمر ( 11-12 سنة ).

2. الكشف عن الفروق في قيم بعض المتغيرات القلبية وديناميكية الدم في الراحة وبعد جهد هوائي ما بين الذكور والإناث بعمر (11-12 سنة ).
    استخدم الباحث المنهج التجريبي لملاءمته لطبيعة البحث، وتكونت عينة البحث من (25) طفلا من الجنسين من مدرستي أبي ذر الغفاري الابتدائية المزدوجة للبنين والبنات في محافظة نينوى / مركز مدينة الموصل ، قسمت الى مجموعتين ضمت المجموعة الاولى الذكور وبواقع(14) تلميذ، في حين ضمت المجموعة الثانية الاناث وبواقع (11) تلميذة. واستخدم الباحث الاختبار والقياسات وسيلة لجمع البيانات التي اشتملت على ما يأتي: (اختبار الجهد الهوائي، القياسات الجسمية، قياس بعض المتغيرات القلبية وديناميكية الدم)

وقد تم إجراء الاختبار في يومين منفصلين، تضمن اليوم الأول إجراء اختبار الجهد الهوائي للإناث في حين شمل الاختبار الثاني إجراء نفس الاختبار للذكور بعد يومين من الاختبار الاول. 
وقد استخدم الباحث الوسائل الإحصائية الآتية : (الوسط الحسابي ، الانحراف المعياري ، اختبار (ت) لوسطين حسابيين مرتبطين وغير مرتبطين .

في ضوء عرض النتائج ومناقشتها تم استخلاص مجموعة من الاستنتاجات كان من أهمها ما يلي:
- كان للجهد الهوائي أثر واضح في بعض متغيرات فسيولوجية القلب وديناميكية الدم قياساً إلى وقت الراحة لدى الأطفال من الذكور والإناث.

- اظهرت الإناث ارتفاعاً في قيمة متغيري  P.P.r),Cop.r ) مقارنة بالذكور  في فترة الراحة فيما لم يلاحظ فرقاً  في قيم متغيرات TPR.r , mabp.r , S.V.r , dBp.r) , (SBp.r , HR.r .
- أظهرت الإناث ارتفاعاً في قيمة متغيري HR.r) ، (Cop.r مقارنة بالذكور بعد جهد هوائي دون باقي المتغيرات موضوع الدراسة.
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 The present study aimed to:

1- Knowing the statistical differences between pre & post values of some cardiac variables and some of some dynamics of the blood of males and females pupils aged (11 - 12 ) years.

2- Discover the differences between males and  females pupils aged ( 11 – 12 ) years in pre & post measurements in the values of some cardiac and blood dynamics variables.

The researcher used the experimental method because it suits the research sample . The sample of the research chosen and included two groups of pupils. The first group consisted of (14) pupils from Abi-Thar Al-Ghafari primary school for boys. The second group consisted of (11) pupils from Abi-Thar Al-Ghafari school for girls in Mosul city center. The researcher used tests and measurements to collect data which included: testing an aerobic effort, anthropometric measurement , measurement some cardiac and some of dynamics of the blood variables.

The test was conducted within  two separate days. In the first day, an aerobic effort test was conducted for girls, after two days , an aerobic effort test was carried out for boys.

The researcher used the following statistical means: Media, Standard Deviation, T-test for Non-coefficient media, 

In the light of results and discussion , some conclusions were drawn out:

1- The aerobic effort had a clear influence on the heart physiological variables in comparing with rest time to the pupils of the two genders.

2- The females showed  a clear release at (Cop.r , p.p.r) variables in rest time, but I did not notice a clear differences in (TPR.r , mabp.r , S.V.r , dBp.r , SBp.r , HR.r) variables.

3- The females showed a releasing in (Cop.l &HR.l) variables after effort but there were no significant differences in the other variables under study.

